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ادامه از صفحه اول

 متن و حواشی اجلاس بغداد
به خصــوص اینکه در چند ســال اخیــر روابط 
تهران و ریاض از رقابت سیاسی به جنگ لفظی در 
عرصه دیپلماســی، اختلافات دو کشور را به شدت 
تعمیق کرده اســت. یکــی از اهداف اعلام شــده 
اجــلاس بغداد، کاهش تنش بیــن تهران و ریاض 
بود. الکاظمی از مدت ها قبل در صدد ایفای نقشی 
در این مهم اســت. مقامات امنیتی تهران و ریاض 
تاکنون چند نشســت را در بغداد برگزار کرده اند که 
اطلاعات اندکــی در نتایج آن به بیــرون درز کرده 
اســت. با توجه به اینکه ابتکار اخیر نخســت وزیر 
عــراق در واقع ارتقــای فاز گفت وگوهــای امنیتی 
به مذاکرات سیاســی با مشــارکت دیگر کشــورها 
و بازیگران منطقــه ای و اروپایی بــرای پایان دادن 
به بحــران روابط ایــران بود، عدم انجــام ملاقات 
امیر عبداللهیــان و فیصــل بــن فرحــان، همتای 
ســعودی او موضوعی اســت که تاکنون دلیلی بر 
آن ذکر نشــده و همچنان در هالــه ای از ابهام قرار 
دارد. انتظار اولیــه از جناب امیر عبداللهیان پس از 
انتصاب، در اولین ســفر خارجی، بــا برخورداری از 
بیــش از دو دهه فعالیت دیپلماتیــک در رده های 
مختلــف، حضــوری تأثیرگذار با تمرکــز بر اهداف 
اعلام شده جهت گیری سیاست خارجی و استفاده از 
فرصت برای پیشبرد آن به ویژه در رابطه با عربستان 
بود. متأســفانه نه تنها این انتظار برآورده نشد بلکه 
اولین حضور بین المللی آقای وزیر با حاشــیه هایی 
همراه شــد و جوسازی های ناشی از آن بر موضوع 
سفر تأثیر سوء گذاشت. با اینکه گمانه های متعددی 
درباره جای ایستادن وزیر خارجه در عکس یادگاری 
با مقامات شرکت کننده در اجلاس مطرح شده ولی 
این اقدام با هر انگیزه ای، زیر پا گذاشتن ابتدایی ترین 
آداب دیپلماتیک در احترام به کشور میزبان است. 
در تصاویری که از محل انتشــار یافته، جایگاه رؤسا 
و نخســت وزیران در ردیف جلــو و وزرای خارجه 
ازجمله عربســتان، ترکیه و ایران در ردیف پشت سر 
آنها قرار دارد. باور اینکــه امیرعبداللهیان به دلیل 
قرارگرفتــن در کنار وزیر خارجه عربســتان، تعمدا 
جای خود را تغییر داده، بســیار دشــوار است؛ زیرا 
علاوه بر موضوع پیش گفته با سیاست اعلامی ایشان 
و دولت جدید در اولویت همسایگان مغایرت دارد. 
در کنار عدم رعایت آداب دیپلماتیک، اشتباه فاحش 
بیان رقم ۳۰۰ میلیــارد دلار حجم روابط اقتصادی 
دو کشــور و تصحیح آن از ســوی نخســت وزیر و 
تأکیــد وزیر برنامه ریــزی عراق بر رقــم ۱۳ میلیارد 
دلار، از نقاط بــارز منفی حضور امیرعبداللهیان در 
اجلاس بغداد بود. ناگفته پیداســت در هر دو این 
موضوع، نباید همه تقصیرها را متوجه وزیر خارجه 
کرد. در موضوع عکس، احتمالا کوتاهی تشریفات 
همراه هیئت در این مســئله نقش داشــته است. 
در موضوع حجم روابط نیــز احتمالا اصرار جناب 
امیر عبداللهیان بر مذاکره و سخنرانی به زبان عربی 
موجد این اشتباه «لپی» شده است. در همین جا باید 
به این نکته ظریف نیز اشاره کرد که هیچ ضرورتی 
بر ایراد ســخنرانی یا مذاکره به زبان کشــور میزبان 
نیســت و نمی توان لزومــا آن را یک امتیــاز برای 
خود شمرد. اجازه می خواهم بر این مدعا شاهدی 
بیاورم که خود در آن حضور داشــتم. سران یکی از 
کشــورها در ملاقات با آیت االله خامنه ای (در زمان 
ریاست جمهوری ایشان) با اشاره به سخنرانی های 
ایشــان در خطبه های جمعه به زبان عربی تصریح 
کرد: «عربی شما بســیار بهتر و فصیح تر از بسیاری 
از ســران کشــورهای عرب اســت». با وجوداین در 
ملاقات ها در چند کشــور عربی که بنده در معیت 
ایشــان بودم، ترجیح دادند به زبان شیوای فارسی 

مذاکره کنند.

صداي مردم را بشنوید!
شــعار  بــا  ســیزدهم  دولــت  کــه  اکنــون   
«مردمی سازی اقتصاد» بر سر کار آمده و «استفاده 
از ظرفیت هــای نخبگانــی و ظرفیت ســازی برای 
نقش آفرینی مردم و صیانت از آزادی های اساسی 
و حقوق عامه و چرخش از بوروکراسی فسادانگیز 
به سوی جلب مشارکت همگانی» (سخنان آقای 
رئیســی در مجلــس) را منــش و روش خود قرار 
داده اســت، بهتریــن اقدام، نظرخواهــی از مردم 
و نخبــگان و فعالان اقتصادی و سیاســی و حتی 
برگزاری رفراندوم (اصل ۵۹ قانون اساسی) درباره 
مهم ترین چالش های ســد راه توسعه و پیشرفت 
کشور اســت؛ موضوعاتی همچون توسعه روابط 
بین المللی و برجام، تصویب اف ای تی اف، پیوستن 
به سازمان تجارت جهانی، کاهش حضور نهادهای 
غیردولتی در امور بنگاهداری، هدفمندی یارانه ها، 
تك نرخی شــدن ارز و... . آلبــرت هیرشــمن که با 
وجود سختی های بسیار دوران جنگ جهانی دوم، 
همچنان امیدوار باقی ماند و به دفاع از ارزش های 
مــدارا، آزادمنشــی و تغییر پرداخــت، معتقد بود 
گاهی هزینه های تقابل با دولت ها چنان بالاســت 
که شــهروندان به جای اعتــراض، گزینه خروج را 
انتخــاب می کنند و تــن به مهاجرتی ناخواســته 
می دهند. در اینجاســت که دولت هــا می توانند با 
انجــام اصلاحات واقعی، مانع این رفتار شــوند و 
«وفاداری» و ماندن را در مردم تقویت کنند. اکنون 
نیز این امکان ارزشمند برای دولت سیزدهم فراهم 
اســت که بر این مهم ترین چالش کشور و دولتش، 
یعنی «ناامیدی و بی اعتمادی»، با شــنیدن صدای 
منتقــدان و مخالفان فائــق آید و «وفــاداری» را 

جانشین «خروج» کند. امید که چنین کند.

خبر

پیشنهاد بنت به بایدن برای تشکیل 
ائتلاف علیه ایران

ایسنا: رســانه های اســرائیلی اعلام کردند که  �
نخســت وزیر این رژیــم به رئیس جمهــور آمریکا 
پیشــنهاد تشــکیل ائتلافی شــبیه به ناتــو برای 
مقابلــه با تهدیدات ایران داده اســت. به گزارش 
اسپوتنیک، شــبکه کان اعلام کرد که نفتالی بنت، 
نخســت وزیر اســرائیل، در دیدار اخیــرش با جو 
بایــدن، رئیس جمهور آمریکا پیشــنهاد تشــکیل 
ائتلاف نظامی شــبیه به ائتلاف ناتو میان اسرائیل 
و کشورهای حاشــیه خلیج فارس و اردن را داده 

است.

سفیر پیشین آمریکا در اسرائیل 
مشاور رابرت مالی شد

ایســنا: پایگاه خبری آمریکایی اکســیوس در  �
گزارشــی نوشــت: «یک مقام ارشــد وزارت امور 
خارجه آمریکا به اکســیوس گفت که دَن شاپیرو، 
سفیر پیشین آمریکا در اسرائیل به عنوان یک مشاور 
ارشــد به تیم ایران وزارت خارجه آمریکا پیوسته 
اســت». اکسیوس افزود: «اســرائیل به دولت جو 
بایدن رئیس جمهور آمریکا فشــار مــی آورد تا در 
صورت شکست دیپلماسی واشنگتن با ایران، با آن 
وارد مذاکراتی درباره یک «برنامه جایگزین» شود. 
شاپیرو که رابطه ای شخصی با بسیاری از مقامات 
اسرائیلی، از جمله نفتالی بنت نخست وزیر اسرائیل 
دارد، بــرای ایفای نقشــی در هر گونه مذاکراتی از 
این دســت آماده شده است». این پایگاه خبری در 
ادامه آورده است: «یک مقام ارشد وزارت خارجه 
آمریکا به اکســیوس گفته اســت شاپیرو یک روند 
تعییــن صلاحیت امنیتــی را طی کرده اســت و 
کارش را هفته پیش به عنوان یک «مشــاور ارشد 
پاره وقت» برای رابرت مالــی نماینده ویژه آمریکا 
در امــور ایران آغــاز کرد». این گــزارش همچنین 
مطــرح می کند: «به گفته یک منبــع مطلع از این 
موضوع، شــاپیرو پیش از دیدار اخیر بایدن و بنت 
در واشــنگتن بود و راجع به چند مسئله مرتبط به 
وزارت خارجه آمریکا مشــاوره داده است؛ اگرچه 
با هیئــت اســرائیلی دیداری نداشــت». مقامات 
وزارت خارجــه آمریکا می گویند شــاپیرو نیمی از 
وقتش را در واشــنگتن و نیمی دیگر را در اسرائیل 
سپری می کند که در آن فعالیتش خارج از سفارت 
آمریکا خواهد بود. گزارش اکســیوس علاوه بر این 
مطــرح می کند: «یکــی از مأموریت هــای اصلی 
او مشــارکت در مذاکرات با دفتر نخســت وزیری، 
وزارت خارجــه و وزارت جنــگ اســرائیل خواهد 
بود تــا هماهنگی ها را افزایش دهــد و گفتمانی 
مفصل تر راجع به ایران را امکان پذیر سازد. شاپیرو 
پیش از این خواستار ارائه پیش نویس یک راهبرد 
استراتژیک مشــترک در زمینه ایران و خودداری از 
جدال علنی درباره موضوع برنامه هسته ای ایران 
شده بود؛ چنان که این اتفاق هنگام امضای توافق 
هسته ای در ســال ۲۰۱۵ میان واشنگتن و تل آویو 
افتاده بود». اکسیوس ادامه داد: «یک مقام ارشد 
وزارت امور خارجه آمریکا به اکسیوس گفت مالی 
در راستای تعهدش نسبت به دریافت و آشنایی با 
دیدگاه های متنوع درباره ایران، شاپیرو را استخدام 
کرده اســت. اگرچه او از توافق هسته ای حمایت 
می کند، شــاپیرو رویکردی میانه روتر در قبال ایران 
دارد. بــه گفته ایــن مقام وزارت خارجــه آمریکا، 
«تجربه و دانش دن درباره منطقه و این امر مسلم 
که مردم منطقه او را می شناســند، به ما در زمینه 
تفکر درباره جنبه های منطقه ای مســئله ایران و 
هماهنگی با اســرائیل کمک می کند». این پایگاه 
خبــری در آخر آورده اســت: «مالی قصد دارد در 
هفته های آتی مشاوران بیشتری به تیمش اضافه 
کند تا آن را گســترش دهــد و دیدگاه هایی متنوع 

راجع به ایران را یکی کند».

همکار ارجمند 
جناب آقاى کاظم فرج اللهى

عضو محترم هیئت مدیره
انجمن صنفى روزنامه نگاران آزاد تهران 
درگذشت پدر گرامى تان را تسلیت 
گفته و براى شما و بازماندگان آن 

مرحوم شکیبایى آرزومندیم.
انجمن صنفى روزنامه نگاران آزاد تهران

شــرق: محمدجــواد ظریف، یک شنبه شــب در نشســتی که در شــبکه 
اجتماعی کلاب هاوس بــرای تقدیر از عملکرد و بررســی کارنامه او در 
هشت سال گذشــته برگزار شــد، درباره عملکرد خود و همکارانش در 
دولت، مذاکرات هســته ای، ماجرای فایل صوتی افشاشده از او و رویکرد 
کلی سیاســت خارجی در ایران به گفت وگو پرداخت. به گزارش ایســنا 
در این نشســت علی اکبر صالحی، رئیس ســابق ســازمان انرژی اتمی 
که همین هفته جای خود را به محمد اســلامی، وزیر راه دولت حســن 
روحانــی داد و نیــز محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر ســابق ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات که عیســی زارع پــور را به جای خــود می بیند نیز 

حضور داشتند.
 ظریف: باید چشم هایمان را بشوییم

وزیر خارجه ســابق ایران در این نشست با بیان اینکه «بعضا تفکرات 
ما براســاس پارادایم های بی معنا ست و باید در راه رفع این پارادایم ها و 
گسترش نگرش های جدید کوشش کنیم»، گفت: «به جای تقدیر از افراد 
بایــد کاری کنیم که راه آینده کشــور و راه فکرکردن برای حفظ و تحقق 
مصالح کشور بازتر شود. باید چشم هایمان را بشوییم و بدانیم همه ما در 
دنیا در یک کشتی نشسته ایم». او در پاسخ به پرسشی درباره فایل صوتی 
منتشرشــده از او گفت: «این مصاحبه هفت ساعت بود. نصف آن پخش 

شــده و نصف دیگر آن را دوستانی که بخش اول را پخش کردند، صلاح 
ندانستند که منتشــر کنند». او ادامه داد: «این قصه پر غصه ای است که 
بالاخره یک روزی مشــخص می شــود و در کل باید گفــت به هر حال این 

نیز بگذرد».
 صالحی بر گردن مردم حق بزرگی دارد

او بــا تقدیــر از زحمات صالحی و تشــکر از صحبت هــای او در این 
نشســت گفت: «امروز [یکشنبه هفتم شــهریور] پایان ریاست آقای دکتر 
صالحی بر ســازمان انرژی اتمی بود. آقــای دکتر صالحی حق بزرگی بر 
گردن مــردم ایران دارند البته ما همه قدردان حمایت ها و فداکاری های 
مردم ایران هســتیم و مردم ایران بر همه ما حــق دارند». او ادامه داد: 
«آقای صالحی زحمت زیادی کشــیدند. در مذاکرات هسته ای زحمات و 
تلاش های زیادی انجام دادند و تحولات در شــش، هفت ماه اخیر نشان 
داد که ایشــان در مذاکرات هســته ای چقدر خوب مذاکره کرده و منافع 
کشور را حفظ کرده اند». ظریف در بخش دیگری از صحبت های خود با 
تشــکر از آذری جهرمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: «ایشان 
نیز برای پاســداری از فضای مجازی فشــار زیادی تحمل کردند. ایشــان 
زحمت زیادی برای پاسداری از فضای مجازی کشیدند که این فضا مورد 

صیانت عده ای قرار نگیرد».

 صالحی: ظریف برندی بین المللی برای ایران است
رئیس ســابق ســازمان انرژی اتمی کــه در پرونده هســته ای و برجام 
تعاملات گسترده ای با وزیر خارجه ســابق داشته است، با اشاره به سابقه 
آشــنایی خــود با ظریف گفت: «من ســه دهه اســت که آقــای ظریف را 
می شناســم و ایشان دوســت گران قدر و عزیزی برای ما هستند». او با بیان 
اینکه «آقــای ظریف یک برند بین المللی برای ایران اســت»، تصریح کرد: 
«این موضوع از همــت عالی، ذات پرتحرک و وجود مملو از تجربه و علم 
ایشان و همچنین حمایتی که مردم از ایشان کرده اند، به وجود آمده است. 
حضور ایشــان به عنوان نماینده یک ملت بزرگ باعث شــده که ایشان در 
جهان شــناخته شــوند و تبدیل به یک برند بین المللی برای ایران شوند». 
او بــا بیان اینکه آقای ظریف با تلاش ها و اقدامات خوب توانســت تصویر 
زیبایی از جمهوری اســلامی ایران در عرصه بین المللی به نمایش بگذارد 
و این باعث ناراحتی خیلی ها ازجمله دولتمردان ســابق آمریکا شده بود، 
در بخشــی دیگر از صحبت های خود تصریح کرد: «ملت هایی عاقبت بخیر 
هستند و به پیش می روند و در تاریخ جایگاهی پیدا می کنند که قدر بزرگان 
خــود را بدانند و ما نیز بایــد قدر بزرگان خود را بدانیــم». صالحی در این 
ارتباط گفت: «ما بزرگان و قهرمانان زیادی در داخل و خارج از کشور داریم 

ولی بعضا احساس می شود که به آنها توجه ویژه و لازم نمی شود».

شــرق: ســخنگوی وزارت خارجه در نشســت هفتگی 
خــود با خبرنگاران رســانه های داخلی و خارجی که به 
خاطر شیوع گســترده کرونا در کشــور به صورت آنلاین 
برگزار شــده بود، دربــاره وضعیت و چشــم انداز برجام 
صحبت کرد، گزارشــی از ســفر وزیر خارجه به بغداد و 
دمشــق ارائه کرد و به برخــی از تماس هایی که وزرای 
خارجه دیگر کشورها با وزیر خارجه جدید ایران در طول 
روزهای گذشته داشــته اند، اشاره کرد و مروری بر آنها و 
صحبت های مطرح شــده داشت. ســعید خطیب زاده با 
اشاره به جلسه مشترک وزارت خارجه و وزارت بهداشت 
در روز پنجشــنبه هفته گذشــته در مورد تسریع واردات 
واکسن کرونا گفت: «در این جلسه تصمیمات خوبی برای 
تسریع واردات واکسن کرونا از نقاط مختلف جهان گرفته 
شد». سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به این 
پرســش که آیا ایران در اجلاس سران شانگهای شرکت 
خواهد کرد یا نــه، گفت: «دعوت نامــه ای در این زمینه 
دریافت شده است و در حال بررسی هستیم که ان شاءاالله 

در سطح بسیار خوبی شرکت کنیم».
 در نشســت بغــداد گفت وگوی جدیدی بیــن ایران و 

عربستان نبود
ســخنگوی وزارت خارجه در پاســخ به این پرسش 
که آیا در حاشــیه نشســت بغداد گفت وگویی بین ایران 
و عربســتان انجام شده است، گفت: «در مورد عربستان، 
بیشــتر از گفت وگوهایی که پیش از این در بغداد صورت 
گرفته، گفت وگویی بین ایران و عربســتان انجام نشده و 
در نشست بغداد شاهد گفت وگوی جدیدی نبودیم». او 
همچنین در پاسخ به پرســش دیگری در مورد موضوع 
عربستان و گفت وگوها بین دو کشور تصریح کرد: «تاکنون 
ســه دور گفت وگو بین دو کشــور برگزار شده است و در 
صورت لزوم دورهای بعدی برگزار می شود و ما از نقش 
ســازنده عراق هم در این زمینه تقدیر و تشکر می کنیم». 
خطیــب زاده همچنین در پاســخ به این پرســش که آیا 
بن بســتی در مذاکرات ایران و عربســتان شکل گرفته که 
این مذاکرات ادامه پیدا نکرده یا اینکه ادامه این مذاکرات 
نیز منتظر ادامه تغییرات در ایران و استقرار دولت جدید 
اســت، تصریح کرد: «عربستان همسایه ما در این منطقه 
اســت. ما و عربستان نقاط اشــتراک زیادی برای صلح و 
ثبات در این منطقه داریم. ایران هیچ گاه دســت دوستی 
خود را از ریاض دریغ نکرده اســت و هرگاه در عربستان 
این اراده ایجاد شده است که براساس سازوکار منطقه ای 
عمل کند و در این مسیر حرکتی داشته باشد، با استقبال 
ایران روبه رو شده اســت». او تأکید کرد: «هیچ بن بستی 
میان این دو کشور بزرگ نیست که قابل  حل نباشد و تنها 

به اراده سیاسی و به اقدام در پایتخت های دو کشور نیاز 
دارد و این امر می تواند کمک کننده باشد».

 سفر  به بغداد  و  دمشق پیام ویژه خود  را دارد
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به پرسش دیگری 
در مورد ســفر اخیر حســین امیرعبداللهیــان، وزیر امور 
خارجــه به ســوریه و اینکه آیا این ســفر از پیش تعیین 
شــده بود یا با توجه به غیبت ســوریه در اجلاس بغداد 
و خواســت ایران برای حضور دمشق در این اجلاس این 
سفر به منظور دلجویی صورت گرفته است، گفت: «البته 
میزبــان این اجلاس تهران نبود و بغــداد بود و ما پیش 
از ایــن نیز نظرمان را در مورد حضور ســوریه در اجلاس 
بغداد گفته بودیم و در این مورد اظهارنظر کرده ایم». او 
افزود: «یکی از اهداف ما همیشه نزدیک کردن همسایه ها 
به یکدیگر بوده اســت و ما فکر می کنیم اجلاس بغداد 
و همچنین سفر به ســوریه در همین راستا بوده است و 
یکــی از جاهایی که باید این نزدیکــی را ایجاد کنیم، در 
این مورد اســت». خطیــب زاده ادامه داد: «ســفر آقای 
امیرعبداللهیان به عراق و شرکتشان در اجلاس بغداد و 
همچنین سفر به سوریه و دیدارشان با مقامات این کشور 
پیــام ویژه خود را در خصوص سیاســت های منطقه ای 
ایران و تداوم آن در این حوزه دارد». او ادامه داد: «حتما 
در جریان سفر به دمشق رایزنی هایی درخصوص نشست 
بغداد انجام شــده اســت و مهم تر از آن روابط دوجانبه 
ایران و ســوریه و محور مقاومت است که سوریه نقش 

قابل توجهی در آن دارد».
 برجام نیازی به میانجی ندارد

خطیب زاده در پاســخ به پرسشــی مبنی بر اینکه با 

توجه به برخــی از اظهارات مقامــات عراقی در جریان 
نشست بغداد آیا قرار اســت بغداد یا کشوری بین ایران 
و آمریــکا در ارتباط با موضوع برجــام میانجیگری کند، 
گفت: «موضوع برجام نیاز به میانجی ندارد. ما با آمریکا 
در وین یا جای دیگر گفت وگوی مستقیم و غیرمستقیمی 
نداریم و گفت وگوها در وین بین ایران و ۱+۴ انجام شــده 
اســت». او افــزود: «آنچه  در مذاکرات ویــن باقی مانده 
به خاطر لجبازی و رفتارهای غیرمنطقی طرف آمریکایی 
و غربی اســت و اگر تغییر رفتاری صورت بگیرد، برجام 
قابل احیــا خواهد بود». خطیــب زاده تأکید کرد: «برجام 
در فضایی جدا از منطقه پیگیری می شــود و مسیر خود 
را طی می کند». ســخنگوی وزارت خارجه درباره اینکه 
ایــن پرونده در کجا پیگیری می شــود، گفت: «باید توجه 
داشــت که مذاکرات وین مذاکراتی برای رسیدن به یک 
متن جدید نیســت  بلکه مذاکراتی برای اطمینان جهت 
اجرای کامل برجام توســط آمریکا ســت و آنچه  در وین 
صورت گرفته، اطمینان از این مسیر است». خطیب زاده با 
بیان اینکه این گفت وگوها با جزئیات فرابخشی با حضور 
بخش های مختلف مربوط انجام شده است، ادامه داد: 
«از ایــن پس نیز همین خواهد بــود و به صورت اجماع 
حاکمیتی به پیش خواهد رفت و اینکه پیشانی آن وزارت 
خارجه یا جاهای دیگر باشد، تصمیمی است که روزهای 
آینده اعلام خواهد شد. مهم این است که تاکنون و پس 
از آن نیز به صورت اجماعی و با تصمیم ملی کارها جلو 
خواهند رفت». خطیب زاده در پاســخ به پرسش دیگری 
دربــاره موضوع برجام تأکید کرد: «برجــام در ایران و در 
عرصه بین المللی سندی اســت که یک بار مذاکره شده 

و مهروموم شــده و امکان تغییر در آن نیست. در جریان 
مذاکرات یا موفق می شــویم اجرای کامل آن را تضمین 
کنیم یا اینکه برجام احیا نخواهد شــد. هر کدام از این دو 
مسیرهای متفاوتی است و به هر حال گزینه های مختلفی 
از ســوی طرفین در صورت شکست مذاکرات وین وجود 
دارد. البته الان زود است که در مورد این مسائل صحبت 
کنیم و در مرحله ای نیســتیم کــه بخواهیم در این مورد 
صحبت کنیم». خطیب زاده تأکید کرد: «همه طرف های 
باقی مانــده در برجــام باید دقت کنند کــه روزهای آتی 
روزهای مهمی است. در نحوه صحبت ها، موضع گیری ها 
و تلاش هایی کــه در ســازمان های بین المللی از جمله 
آژانس بین المللی انجام می دهند، دقت کنند. هر اقدامی 
که سازنده نباشــد، مضر گفت وگوهای وین است و ایران 
مطابق رفتــار طرف های مقابل تصمیم خــود را اتخاذ 
می کند و آنچه  مهم اســت، این است که ما با همکاری 

۱+۴ بتوانیم دور بعدی مذاکرات وین را آغاز کنیم».
 اولویت ما تأمین صلح و ثبات و پیشــرفت افغانستان 

است
ســخنگوی وزارت خارجــه در پاســخ به پرســش 
خبرنگاری مبنی بر اینکه بــا توجه به صحبت های اخیر 
مقام معظــم رهبری آیا ایــران، طالبان را به رســمیت 
می شناســد، تصریح کــرد: «آنچه  مقــام معظم رهبری 
فرمودند سیاســت های قطعی ایران در مورد افغانستان 
در ۴۰ سال گذشته بوده اســت. ما همواره در کنار مردم 
افغانســتان بوده ایم و اولویت ما تأمیــن صلح و ثبات و 
پیشرفت افغانستان بوده و است». او افزود: «آنچه  ما فکر 
می کنیم برای افغانســتان صلح و ثبات می آورد، تشکیل 
دولتی فراگیر در این کشور است که بازتاب دهنده ترکیب 
قومیتی و جمعیتی افغانستان باشد». خطیب زاده افزود: 
«در این مســیر مســئولیت پذیری دولت آتی افغانستان 
و تعهدپذیــری به انجــام تعهدات قطعی شــان کمک 
می کند و ما منتظر می مانیم که در عمل تشــکیل دولت 
فراگیــر و تعهد آن دولت به اجرای مســئولیت هایش را 
مشاهده کنیم و بر آن اســاس ایران و جامعه بین الملل 
تصمیمات خــود را اتخاذ خواهد کــرد». خطیب زاده با 
بیان اینکه طالبان به عنوان یک گروه بخشی از افغانستان 
و بخشــی از آینده این کشور اســت، ادامه داد: «تاکنون 
جمهوری اسلامی ایران در راستای تسهیل گفت وگوهای 
بین الافغانی و کمک به ایجاد دولتی فراگیر در این کشور 
تلاش هایی داشته و ما آمادگی خود را برای برگزاری دور 
دوم گفت وگوهای بین الافغانی در تهران اعلام کرده ایم. 
البته این موضوع منوط بر این اســت کــه همه گروه ها 

بتوانند در آن شرکت داشته باشند».

آنچه در افغانستان در ماه گذشته و خصوصا دو 
هفته اخیر رخ داد تحلیلگران را به تعجب واداشت 
که دقیقا چه اتفاقی در این ســرزمین رخ داده است 
و مواجهــه مناســب و موضع متناســب جمهوری 
اســلامی ایران در این باره چه 
می تواند باشــد. در این مورد 
می توان به نکات زیر اشــاره 
کــرد. افغانســتان و مردمان 
هیچ  رشیدش  اما  رنج کشیده 
نمی آورند  تاب  را  اشغالگری 
و تجربه تاریخی نشــان داده 
است که تنها افغان می تواند 
افغانســتان را تدبیــر کنــد و 
راه حــل بین الافغانــی علاج 
این ســرزمین  دردهای مردم 
است. بریتانیا، شوروی و اینک 
ایالات متحده هیچ کدام توان 
ســرزمین  این  در  تــاب آوری 
دشــوار و پیچیده را نیاوردند 
این  بــا مقاومت مردمــان  و 
و  شکســت  بــا  و  ســرزمین 
ســرزمین های  بــه  خفــت 

خود بازگشــتند. هر راهکار و تدبیــر و علاجی برای 
افغانستان باید از دل تفاهم تمام گروه ها و نحله های 
فکری افغانستانی به دست بیاید. گروه های مختلف 
مردم نیز در تجربه زیســته خود دریافته اند که هیچ 
گروه و دســته ای به تنهایی و تمامی نمی تواند قدرت 
را برای درازمدتی در اختیار داشته باشد یا آن را نگاه 
دارد. ســاختارهای جغرافیایی، فرهنگی و سیاســی 
افغانســتان چنین امکانی را فراهــم نمی کند. اینک 
نیز جماعت طالبان با آن رفتارهای ســتیزه جویانه و 
تمامیت خواهانه دو دهه قبل خود فاصله گرفته اند 
و الزامــات افغانســتان جدید و جهــان جدید را نیز 

دریافته اند (دست کم تاکنون چنین بوده است).
جمهــوری اســلامی ایــران همواره بــر خروج 
نیروهای اشغالگر خارجی از افغانستان تأکید مداوم 
داشته و خواهان راه حلی بوده است که در آن منافع 
و مواهب برای تمام مردمان کشور دوست و همسایه 
لحاظ و صیانت شــود. به این سبب طالبان را نیز به 
عنوان بخشی از حقیقت جامعه افغانستان و منطقه 
تحلیل کرده و می خواهد با ســهیم و شریک شــدن 
این جماعت در ســاختار قدرت و زیســت اجتماعی 
معبری برای هم افزایی و یک امنیت و اقتصاد پایدار 
در افغانســتان ایجاد شود. تجربه تاریخی نشان داده 

است که نطق های غرا و نیز حضور سربازان خارجی 
توان حذف یک تفکر مستتر در تاریخ و جغرافیای این 
سرزمین را ندارد. البته خود طالبان مدعی هستند که 
از گذشــته درس گرفته اند و بسیار کردارها را مرتکب 
نخواهند شــد اما محک تجربه در ایــن باره بهترین 
قاضــی خواهد بود. منطق تهران تعامل و تعادل در 

میان گروه های مختلف افغانستانی است.
جامعه رشــدیافته و پیشــروی افغانستان نگران 
از تقابــل برخــی جنبه های اندیشــه و عمل طالبان 
با دســتاوردهای خود و زیســت در جهان و جامعه 
جدید هســتند. از یــاد نباید برد کــه ارزش های هر 
جامعه با باورهــای بنیادین تاریخــی و مذهبی این 
ســرزمین نباید در تخالف و تضاد باشــد و از حالت 
تعادل بگذرد. یقینا آنچــه ارزش های غربی خوانده 
می شــود نمی تواند در افغانستان محل اجرا و البته 
مثمرثمر باشــد که اگــر چنین بود دولــت مدعی و 
برآمده و پشــتگرم بــه آمریکایی ها این چنین ســاده 
فرونمی پاشید. اما تأمین و تضمین حقوق قومیت ها 
و رواداری مذهبی در کنار حقوق مشروع شهروندی 
باید در آتیه افغانستان مورد توجه قرار گیرد. به نظر 
می رســد تمام طرف های افغانستانی نیز تا حدودی 
به این معانی باورمند و البته عامل هستند. از طالبان 

که چیرگی نظامی را با نفی گفت وگو و ابراز تمایل به 
قبضه تمام قدرت توأمان نکرده اند تا احمد مسعود 
و یارانش در دره پنجشیر که سلاح و مواضع خود در 
پنجشــیر را نه هدف بلکه وسیله ای برای رسیدن به 
حقــوق متعادل و صیانت از تمام مردم افغانســتان 
دانســته اند و طرفین درهــای گفت وگــو را باز نگه 

داشته اند.
به طور مشخص جمهوری اسلامی ایران همواره 
در کنار مردمان افغانســتان و صلــح و ثبات در این 
کشــور قرار داشته اســت. امروز نیز تمام طرف های 
افغانســتانی را بــه گفت وگــو و پایــان خشــونت 
فرامی خوانــد. در کنار آن با هوشــیاری رویدادهای 
کشور همسایه را رصد می کند تا با دقت دسیسه های 
مسبوق به ســابقه کشــور های خارجی و نیز خلف 
وعده هــا و خلاف رویه عمل کردن هــای احتمالی را 
رصد کند. یقینا تهران در کنار و همراه با دســتاوردها 
و خواســته های جمهور مردم افغانســتان است اما 
بــرای برآورد دقیق و موشــکافانه و تعیین مصادیق 
و تدبیر این امور شــاید نیاز به زمان بیشــتری باشد و 
رصدکردن دقیق تر موضوعات در بستر زمان و مجال 
بیشتر بازیگران برای بروز و ظهور در عرصه سیاست 

و قدرت در افغانستان را می طلبد.

طلب ما از طالبان، مطلوب برادران افغانستانى است
علیرضا رجایى . کارشناس روابط بین الملل

ظریف در کلاب هاوس:
بعضى تفکرات ما براساس پارادایم هاى بى معناست

مصاحبه با لیلاز  ۷ ساعت بود، نصفش را منتشر کردند

سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری
گزینه های مختلفی در صورت شکست مذاکرات وین وجود دارد
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